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ACTA DE LA SESSIÓ NÚM. 07/2009 ORDINÀRIA DEL PLE DE 
L’AJUNTAMENT DE 6 D’ABRIL DE 2009  
  
Identificació de la sessió: 
Núm. 07/2009  
Sessió: ordinària 
Data: 6 d’abril de 2009  
Horari: 11h30 a 14h15 
Lloc: Sala de sessions de l’Ajuntament de Manacor 
 
Assistents 
 
President 
Antoni Pastor Cabrer 
 
Regidors 
Pel grup municipal del PP 

1. Mesquida Ferrando, Antoni  
2. Febrer Gelabert, Isabel  
3. Vecina Castillo, Andrés 
4. Rosselló Cerdà, Pedro  
5. Sureda Fons, Antonio  
6. Bosch Lliteras, Llorenç  
7. Riera Mascaró, Catalina 
8. Bover Sansó, Maria  
9. Nicolau Girart, Rafel 

Pel grup municipal ALM-UM 
1. Julve Caldentey, Catalina 
2. García Boza, Salustiano  
3. Mateu Capllonch, Francisco 

Pel grup municipal AIPC 
1. Gomila Capó, Joan  
2. Amer Artigues, Bernat  

Pel grup municipal PSM-Esquerra-Verds 
1. Gayà Riera, Sebastià 
2. Llodrà Gayà, Joan  
3. Pasqual García, Andreu  

Pel Grup Municipal Socialista 
1. Roman Quetglas, Rosa Júlia  
2. Castellano Gallardo, José Miquel  
3. Morey Fernández, Francisca Maria 

 
Secretari general 
Antoni Benlloch Ramada 
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Incidències: 
 
Durant el debat del punt núm. 3 de l’ordre del dia s’incorporen el Sr. Gayà Riera, 
Pasqual García i el Sr. Gomila Capó. 
 
Durant el debat del punt núm. 21 s’absenta de la sala el Sr. Pasqual García, incorporant-
se després de la seva votació. 
 
 
Ordre del dia, desenvolupament de la reunió i acords: 
 
1. Lectura i aprovació, si cal, de l’acta de la sessió número 06/2009. 
2. Donant compte de les resolucions dictades en el mes de febrer de 2009. 
3. Precs, preguntes i interpel·lacions. 
 
Dictàmens de la Comissió Informativa d’Urbanisme 
4. Informe favorable per realitzar obres als efectes de declaració de l’interès general a la 
parcel·la 123 del Polígon 34. 
 
Dictàmens de la Comissió Informativa de Serveis Públics 
5. Aprovació del Pla de mobilitat urbana sostenible de la ciutat de Manacor (PMUS)  
integrat en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21. 
 
Proposicions de batlia 
6. Aprovació inicial de la modificació dels estatuts de l’Escola Municipal de Mallorquí. 
 
Proposició de la Junta Municipal de Districte de Porto Cristo 
7. Sol·licitud de signar nou conveni de col·laboració amb el Servei d’Ocupació de les Illes 
Balears per a la contractació de treballadors. 
 
Diversos  
8. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost Propi 2009. 
9. Donant compte de l’aprovació del II Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost Propi 2009. 
10. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost de la Institució Pública Antoni M. Alcover 2009. 
11. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost de l’Escola Municipal de Mallorquí 2009. 
12. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost del Institut Públic del Teatre Municipal 2009. 
13. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost Propi corresponent a 
l’exercici 2008. 
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14. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost  del Patronat de l’Escola 
Municipal de Mallorquí corresponent a l’exercici 2008. 
15. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost de l’Institut Públic del 
Teatre Municipal corresponent a l’exercici 2008. 
16. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost de la Institució Pública 
Antoni M. Alcover corresponent a l’exercici 2008. 
17. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost del Patronat Municipal 
d’Esports corresponen a l‘exercici 2008. 
18. Donant compte de l’escrit de la Conselleria de Salut i Consum en contestació a l’acord 
plenari relatiu a l’Hospital de Manacor. 
 
Mocions 
19. Dels grups municipals PSM-Esquerra-Verds i PSIB-PSOE sobre horari dels plens 
ordinaris de l’Ajuntament. 
20. Del grup municipal ALM-UM sobre adopció de mesures urgents per frenar la 
degradació de la barriada de Fartàritx a Manacor. 
21. Dels grups municipals PP i AIPC relativa a la instal·lació d’un centre modular a Porto 
Cristo. 
 
Moció d’urgència: 
Única: Moció del grup municipal PSM-Esquerra-Verds sobre inici dels tràmits per 
deixar sense efecte el nomenament de fill adoptiu de Francisco Franco. 
 
El president obri la sessió i es procedeix a tractar els punts de l’ordre del dia. 
 
 
1. Lectura i aprovació, si cal, de l’acta de la sessió número 06/2009. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per assentiment de tots els assistents: 
 
Aprovar l’acta de la sessió ordinària número 06/2009 celebrada el 2 de març de 2009. 
 
 
2. Donant compte de les resolucions dictades en el mes de febrer de 2009. 
 
Llibre de resolucions dictades en el mes de febrer de 2009. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat del Llibre de resolucions del mes de febrer 
corresponent als decrets dictats per la batlia, inscrits amb els números 0247/2009 al 
0567/2009, ambdós inclosos. 
 
 
Abans de passar al punt núm. 3 el batle demana si hi ha mocions urgents. 
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El Sr. Llodrà Gayà intervé anunciant que ha presentat una moció urgent. 
 
El batle indica que es debatrà una vegada finalitzats els punts de l’ordre del dia. 
 
 
3. Precs, preguntes i interpel·lacions. 
 
PREGUNTES ESCRITES 
 
* Preguntes que formula el grup municipal ALM-UM al Ple municipal del dia 6 d’abril de 
2009, mitjançant escrit signat per la Sra. Catalina Julve Caldentey de data 23 de març de 
2009, amb RGE núm. 4266: 

 
1.- Quines mesures ha pres l’equip de govern per fer front a la crisi econòmica que 
afecta al municipi? 
 
2.- Com es posiciona l’equipo de govern PP-AIPC en el projecte de mobilitat del 
tren? 
 
3.- En quina situació queda el PGOU de Manacor, en acabar la moratòria al mes de 
maig?  Què farà l’equip de govern amb la norma complementària quan s’aixequi la 
moratòria del PGOU? 

 
4.-  Ha cobert el delegat d’Urbanisme les vacants de tècnic superior que han 
abandonat recentment la delegació?  
 
5.- Quins mitjans econòmics aportarà l’Ajuntament de Manacor si finalment es 
confirma la celebració de la COPA DAVIS a la nostra ciutat? 

 
1. Pregunta: la formula el Sr. Mateu Capllonch:  
 

El Sr. Bosch Lliteras contesta que s’han ampliat determinades prestacions dels 
Serveis Socials fruït de diversos convenis;  s’han aprovat instruments de 
col·laboració amb la Conselleria de Treball per al foment de l’ocupació;  s’ha 
potenciat l’activitat turística de Manacor;  s’ha signat un conveni amb 
l’Associació de Constructors per agilitzar l’atorgament de llicències;  i s’ha 
congelat l’increment del personal de la plantilla i els sous dels regidors i 
personal de confiança. 
 
El Sr. Mateu Capllonch demana si s’ha adoptat alguna mesura pel que fa al 
fraccionament de tributs. 
 
El Sr. Bosch Lliteras contesta que es donen les màximes facilitats per pagar els 
tributs i es donen fraccionaments per un termini de 24 mesos. 
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2. Pregunta: la llegeix el Sr. García Boza: 

 
El Sr. Amer Artigues afirma que la millor solució del tren és l’opció és la 
presentada per la Conselleria de Mobilitat denominada “tren-tram”. 
 
El batle assenyala que no té cap notícia oficial de la Conselleria sobre la solució 
del projecte del tren, i que fins ara s’ha mantingut un diàleg.   Diu que s’ha 
assabentat per un mitjà de comunicació que la Conselleria ha descartat la 
desviació del tren i la del seu soterrament.    Fa esment que el seu grup 
parlamentari ha presentat una interpel·lació al respecte en el Parlament de les 
Illes Balears i, així mateix, proposa que els grups parlamentaris del PP i d’UM 
presentin una proposta conjunta sobre la millor solució al traçat del tren al seu 
pas per Manacor.   Insisteix que la posició del Govern de les Illes Balears és 
confosa i sembla que la decisió que passi el tren per superfície en la ciutat de 
Manacor és una decisió del Conseller.   Finalment creu que els acords del Ple de 
l’Ajuntament haurien de respectar-se per al Govern Balear. 

 
3. Pregunta: l’exposa la Sra. Julve Caldentey: 

 
El Sr. Amer Artigues contesta que es continuarà fent feina amb la Norma 
Complementària resolent les al·legacions, a l’igual que les presentades al Pla 
General d’Ordenació Urbana.   
 
La Sra. Julve Caldentey insisteix sobre si es tornarà a engegar la Norma 
Complementària. 
 
El Sr. Amer Artigues es reafirma que tornarà a tramitar-se. 

 
* Preguntes presentades pel Grup Municipal Socialista mitjançant escrit de data 1 d’abril 
de 2009, amb el número 5008 de RGE, perquè siguin contestades al Ple ordinari del mes 
d’abril: 
 

- Antena de telefonia mòbil del c/ Colon:  per quin motiu no s’han contestat els 
requeriments del Consell de Mca. a l’Ajuntament perquè hagi tramès l’expedient 
d’infracció urbanística. 
 
- Subvenció de la Conselleria de Treball per a la creació de llocs de feina destinats 
a persones que es troben en situació d’atur:  quin procediment de selecció s’ha 
seguit, quines taques i obres s’han realitzat. 

 
1. Pregunta: la planteja la Sra. Roman Quetglas: 
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El batle respon que l’expedient està enviat, fa aproximadament quinze dies, al 
Consell de Mallorca i destaca que l’antena es troba precintada i sense 
subministrament d’energia elèctrica. 
 
El Sr. Amer Artigues fa esment que l’empresa de telefonia afectada ha interposat 
un recurs contenciós contra l’Ajuntament i que continua l’antena precintada. 

 
2. Pregunta: l’explica el Sr. Castellano Gallardo: 

 
El Sr. Nicolau Girart contesta que a principis del passat mes de novembre es va 
signar un conveni amb la Conselleria de Treball, per un import de 450.000 
euros.  Pel que fa a la forma de selecció del personal, indica que es va realitzar 
pel SOIB de Palma;  i quan a les tasques que du a terme aquest personal, 
destaca, entre altres, les següents:  senyalització de carrers, reparació de voreres i 
del Cementeri, informatització de llibres històrics d’Urbanisme i Cementeri, etc.  
Finalment insisteix que totes les persones contractades han estat derivades del 
SOIB. 

 
* Preguntes presentades pel Grup Municipal PSM-Esquerra-Verds, mitjançant escrit signat 
pel Sr. Joan Llodrà Gayà, portaveu suplent, de data 2 d’abril de 2009, amb RGE núm. 
5116, per tal que siguin contestades al Ple de dilluns dia 6 d’abril,  
 

1. El Grup d’Esplai de Crist Rei, on hi participen actualment uns 180 infants, du a 
terme una tasca educativa envers la convivència i la sensibilització en defensa de la 
natura que és totalment encomiable i que l’any passat mateix va ser reconeguda per 
aquesta institució amb el Reconeixement de Mèrits del ‘Escola Municipal de 
Mallorquí.  Quina solució els donarà l’equip de govern per tal que a l’estiu 
d’enguany puguin utilitzar l’Escola Rural del Puig d’Alanar per dur-hi a terme el 
campament que hi fan cada any? 
 
2.  El passat 18 de març, la Comissió Informativa d’Urbanisme va aprovar en el 
punt cinc de l’ordre del dia, sense cap vot en contra i seguint el parer dels informes 
tècnics i jurídics que consten a l’expedient en qüestió, informar-lo favorablement i 
elevar-lo a l’Ajuntament en Ple .  No hi ha hagut cap altra comissió Informativa 
d’Urbanisme que aprovàs retirar la proposta, ni cap recomanació de la Junta de 
Portaveus al respecte.  El batle ha decidit no incloure a l’ordre del dia del present 
Ple aquest punt.  Creu el delegat d’Urbanisme que la seva feina i la dels tècnics del 
departament serveis per alguna cosa o és com fer retxes dins l’aigua? 
 
3.  Dissabte dia 4 d’abril se celebra a Manacor la diada Mallorca sense transgènics,  
mostra del rebuig social que susciten aquest tipus de cultius. El juny de l’any 2006 
l’Ajuntament de Manacor va aprovar per unanimitat una moció per declarar 
Manacor lliure de transgènics.  Ens poden explicar que ha fet el govern municipal 
en aquest aspecte d’aleshores ençà?. 
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1. Pregunta: la formula el Sr. Gayà Riera: 
 

El batle diu que hi ha un projecte de rehabilitació de l’Escola rural del Puig 
d’Alanar i s’estan cercant les solucions, però afirma que la primera preocupació 
de l’Ajuntament és la seguretat de les persones. 
 
El Sr. Gayà Riera exigeix una solució i que el Grup d’esplai de Crist Rei només 
necessita un espai lliure per fer l’acampada. 
 
El batle torna a insistir que la primera prioritat de l’Ajuntament és assegurar la 
integritat i seguretat dels al·lots i que s’estudiaran les possibles solucions. 

 
2. Pregunta: la llegeix el Sr. Llodrà Gayà: 

 
El Sr. Amer Artigues respon que la feina dels tècnics municipals serveix i s’ha 
de continuar la tasca: per una banda, els zeladors denunciant les obres il·legals, i 
per l’altra, els tècnics, tramitant els procediments sancionadors i de demolició.   
Creu que, en certa manera, l’àrea de disciplina està desencantada, però que, no 
obstant això, es continuarà lluitant, especialment, contra les construccions 
il·legals en foravila. 
 
El Sr. Llodrà Gayà replica que és una llàstima que només els grups municipals 
d’AIPC i del PSM-Esquerra-Verds defensin la legalitat urbanística, i demana 
que s’apliqui. 

 
3. Pregunta: la formula el Sr. Pasqual García: 
 

El Sr. Sureda Fons respon que l’Ajuntament no té competències per controlar els 
aliments transègnics, però sí que ha potenciat els productes agrícoles 
mallorquins i ha organitzat cursos d’agricultura ecològica.   Estima que la 
pregunta s’hauria de dirigir a la Unió Europea. 
 
El Sr. Pasqual García recorda que altres pobles, amb menys població que 
Manacor, com Santa Maria o Sencelles, han introduït als menjadors escolars 
productes ecològics i que podria el Sr. Sureda posar-se en contacte amb la 
Comunitat Autònoma per veure que és el que es podria fer al respecte. 

 
PRECS: 
 
La Sra. Roman Quetglas formula els precs següents: 
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Primer. Demana a l’equip de govern que contesti amb major celeritat els 
requeriments de documentació d’altres administracions públiques, ja que 
considera que no es pot tardar dos anys en complir-los. 
 
Segon. Apunta que el solar que s’ha posat a disposició de la Conselleria 
d’Educació i Cultura per instal·lació d’un centre modular escolar no és adient i 
per això prega celeritat en cercar uns nous terrenys per una nova ubicació del 
centre modular a fi de poder iniciar les classes en el mes de setembre. 

 
El batle, amb relació al segon prec, diu que va conèixer el dissabte passat que el solar 
proposat per l’Ajuntament no resultava satisfactori a la Conselleria, si bé una vegada es 
rebi oficialment la contestació de la Conselleria s’analitzaran els motius i, en el seu cas, 
es cercarà un nou solar. 
 
El Sr. Gayà Riera prega que l’equip de govern demani a l’Associació de s’Espinagar les 
claus del Puig d’Alanar, no sigui que els caiguin les cases.    
 
El batle respon que s’ha de ser seriosos i cercar solucions als problemes i, per altra 
banda, torna insistir, que per l’Ajuntament és prioritat la seguretat de les persones. 
 
El Sr. Gayà Riera prega a l’equip de govern que controlin a la Sra. Febrer Gelabert 
perquè no faci demagògia davant les associacions i que respecti les decisions d’altres 
administracions. 
 
El batle contesta que el Govern de les Illes Balears en primer lloc haurien de respectar-
se entre ells i, en segon lloc, també hauria de respectar als veïns afectats per al traçat del 
tren, i acusa a la Conselleria de demagoga al fer públic que el soterrament del tren 
podria ocasionar l’esbucament dels edificis del passeig del Tren. 
 
El Sr. Castellano Gallardo recorda que formulà una pregunta el passat plenari i no se li 
ha contestat, la qual feina referència a les persones discapacitades que feien feina a 
l’Ajuntament de Manacor. 
 
El Sr. Bosch Lliteras diu que la contesta a la pregunta ja es va fer per escrit i, a més, que 
en cada oferta de col·locació es reserva un 5% per a persones amb discapacitat. 
 
El Sr. Castellano Gallardo concreta que el que demana és si hi ha alguna plaça reservada 
a discapacitat ocupada per una persona que no ho és. 
 
El Sr. Bosch Lliteras respon que si algú ocupa alguna plaça reservada a persones amb 
discapacitat ho fa de forma interina. 
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4. Urbanisme: informe favorable per realitzar obres als efectes de declaració de 
l’interès general a la parcel·la 123 del Polígon 34. 
 
Dictamen de la Comissió Informativa d’Urbanisme sobre informe favorable per realitzar 
obres als efectes de declaració de l’interès general a la parcel·la 123 del Polígon 34. 
 
Retirat de l’ordre del dia. 
 
 
5. Serveis Públic: aprovació del Pla de mobilitat urbana sostenible de la ciutat de 
Manacor (PMUS)  integrat en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21 
 
Dictamen de la Comissió Informativa de Serveis Públic: aprovació del Pla de mobilitat 
urbana sostenible de la ciutat de Manacor (PMUS)  integrat en el projecte 140 del Pla 
d’Acció de l’Agenda Local 21. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà explica que el Pla de Mobilitat dóna resposta a les demandes dels 
ciutadans i és un instrument de planificació per aconseguir una ciutat més còmoda, 
sostenible i respectuosa amb el medi ambient.  Agraeix especialment les feines de 
l’inspector Sr. Antoni Sureda i del tècnic Sr. Pedro Bergas, així com la participació dels 
ciutadans. 
 
El Sr. Pasqual García comparteix l’alegria que s’aprovi el Pla de Mobilitat, malgrat el 
seu retràs, però creu que hi ha algunes actuacions de l’Ajuntament, com ha estat la 
reforma del carrer Major, que estan en contradicció amb el Pla de Mobilitat que preveu 
la seva peonització, la qual cosa mostra la descoordinació entre les àrees de 
l’Ajuntament.   Finalment demana que s’apliqui realment aquest Pla. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà contesta que el Pla de Mobilitat és un projecte a llarg termini, de 
deu o dotze anys, la qual cosa implica que les actuacions realitzades per l’Ajuntament 
no es modificaran a curt termini. 
 
El Sr. Pasqual García pregunta si les obres que executi a partir d’ara l’Ajuntament 
s’ajustaran al Pla de Mobilitat. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà contesta afirmativament.  
 
El Sr. Mateu Capllonch recorda que fa uns mesos es va retirar l’aprovació del Pla de 
Mobilitat de l’ordre del dia perquè no recollia la previsió de la ronda de Felanitx, i ara 
tampoc recull els efectes que produirà el pas del tren per Manacor. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà contesta que el passeig Ferrocarril és utilitzat diàriament per més 
de 25.000 cotxes, la qual cosa demostra el dinamisme de la ciutat de Manacor. 
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La Sra. Morey Fernández coincideix que amb el Pla de Mobilitat Manacor serà més 
còmoda, accessible i sostenible ambientalment.   Demana quan es crearà la Comissió de 
Seguiment i quan s’iniciaran les actuacions d’inversió dels 100.000 euros prevists. 
 
El Sr. Rosselló Cerdà contesta que la Comissió de Seguiment de fet ja s’ha posat en 
marxa, i que la partida econòmica és per complementar, impulsar i incentivar el Pla de 
Mobilitat. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per assentiment de tots els assistents: 
 
1r. Aprovar el Pla de mobilitat urbana sostenible de la ciutat de Manacor (PMUS), 
integrat en el projecte 140 del Pla d’Acció de l’Agenda Local 21.  El PMUS està 
estructurat de la següent forma: 
 

• Introducció i objectius 
• Diagnosi sobre els apartats anomenats a peu, en bicicleta, en bus, en cotxe i 

aparcar. 
• Propostes sobre els apartats anomenats El Pla Manacor Centre, en bicicleta, en 

bus i aparcar. 
• Seguiment del PMUS. 
• Estimació econòmica de les propostes. 

 
2n. Sol·licitar la creació d’una partida pressupostària, dins els pressuposts municipals de 
l’exercici 2010, destinada a l’execució de les actuacions previstes en el PMUS amb un 
import estimat de 100.000 euros. 
 
3r. Crear una Comissió de Seguiment composta per un representant de cada grup 
municipal designat per aquest amb la finalitat de supervisar l’execució de les actuacions 
previstes en el PMUS.  Aquesta Comissió es reunirà com a mínim una vegada cada dos 
mesos. 
 
 
6.  Batlia: aprovació inicial de la modificació dels estatuts de l’Escola Municipal de 
Mallorquí 
 
Proposició de la batlia sobre aprovació inicial de la modificació dels estatuts de l’Escola 
Municipal de Mallorquí. 
 
La Sra. Riera Mascaró explica de forma detallada les modificacions més importants dels 
estatuts. 
 
El Sr. Llodrà Gayà apunta que és una bona mesura la previsió que els membres del Ple 
de l’Escola de Mallorquí perdran aquest càrrec quan deixin d’assistir a tres reunions 



 11

sense justificació, ja que a la pràctica molts de representants d’institucions balears no 
compareixien a les reunions del Patronat. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per assentiment de tots els assistents: 
 
1r. Aprovar inicialment  la modificació dels estatuts de l’Escola Municipal de Mallorquí 
amb el text que queda transcrit a l’annex. 
 
2n. Exposar al públic, per un termini de 30 dies hàbils, l’acord d’aprovació inicial, 
mitjançant la seva publicació en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i en el Tauler 
d’anuncis d’aquest Ajuntament, als efectes que el veïnatge i les persones legítimament 
interessades puguin examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o 
observacions.  En el cas que, transcorregut el termini no s’hagi presentat cap reclamació o 
suggeriment, s’entendrà definitivament aprovat, de forma automàtica, sense necessitat d’un 
nou acord exprés, l’acord inicial adoptat. 
 
3r. Donar audiència prèvia en el termini de 10 dies hàbils a les associacions veïnals i de 
defensa de les persones consumidores i usuàries establertes a l’àmbit territorial del terme 
municipal de Manacor, que estiguin inscrites en el registre municipal d’associacions 
veïnals i les finalitats de les quals guardin relació directa amb l’objecte de l’esmentat 
Reglament, que consten com annex a l’expedient. 
 

ANNEX 
ESTATUTS DE L’ESCOLA MUNICIPAL DE MALLORQUÍ 

 
PREÀMBUL 
 
La finalitat i tasca culturitzadora de l'Escola Municipal de Mallorquí ha estat un fet molt 
important no sols a nivell del municipi de Manacor, per al qual fou creada, sinó que ha 
servit d'exemple i referència a altres municipis de Mallorca, i també és reconeguda fora 
de l'àmbit de la comunitat autònoma de les Illes Balears. 
 
El fet de ser una realitat viva i útil en els moments actuals, que legislativament i socialment 
han canviat en relació a les circumstàncies que hi havia en el moment de la seva agosarada 
creació, fan necessari adequar els Estatuts en aspectes formals que li permetin actualitzar 
les seves activitats, per tal de donar resposta a les necessitats del moment. 
   

CAPÍTOL I 
FINALITATS, NATURALESA JURÍDICA I ACTIVITATS DE L'ESCOLA 

 
Article 1 
 
La finalitat de l'Escola Municipal de Mallorquí és la de fomentar i ensenyar la llengua 
catalana, pròpia de les Illes Balears, i la cultura autòctona, d'acord amb els articles 4 i 18 de 
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l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears; i el municipi hi ha de posar els mitjans 
necessaris per aconseguir-ho. 
 
Article 2 
 
La naturalesa jurídica d’aquesta entitat és la d’organisme autònom, adscrit a la regidoria 
que tengui competències en política lingüística. 
 
Article 3 
 
La denominació d’aquest organisme autònom és Escola Municipal de Mallorquí. 
 
Article 4 
 
L'Escola Municipal de Mallorquí desplega les seves activitats per mitjà de seccions: 
 
a) Secció de Llengua Catalana. 
 
Els cursos de llengua catalana es corresponen als certificats que preveu el Decret 80/2004, 
de 10 de setembre, sobre avaluació i certificació de coneixements de català (BOIB núm. 
132, de 21 de setembre de 2004). 
 
Els cursos de llengua catalana que organitzi l’Escola Municipal de Mallorquí s’ajustaran 
sempre a la normativa legal en matèria de llengua que pugui sorgir amb posterioritat a 
aquests Estatuts. 
 
b) Secció de Cultura. 
 
S’organitzaran conferències, tallers, cursos monogràfics, grups de treball o seminaris sobre 
temes de cultura, sociolingüística, història de la llengua, etc. a càrrec d'especialistes i 
tècnics de prestigi per ampliar els estudis als alumnes matriculats a les diferents seccions. 
 
Aquestes activitats culturals es poden completar amb visites i excursions als llocs més 
adients. 
 
c) Secció de Balls Tradicionals i Danses. 
 
S’organitzaran cursos, tallers i altres activitats relacionades amb els balls tradicionals. Es 
farà esment especial a aquells balls i danses que tenguin una vinculació amb Manacor, com 
els Cossiers, els Moretons, els Indis, els Nanets, les Dames de Santa Catalina, etc. 
 
d) Altres seccions que l'Ajuntament o l’Escola proposin i l'Ajuntament decidesqui crear o 
assumir. 
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CAPÍTOL II 
DOMICILI DE L'ESCOLA 

 
Article 5 
 
L'Ajuntament, a proposta del Ple de l'Escola Municipal de Mallorquí, és qui assenyala el 
lloc escaient com a domicili de l’Escola, que es pot modificar segons les necessitats. 
 
En qualsevol dels casos, si el local no és propietat del municipi, aquest, i amb càrrec al seu 
pressupost, ha de proporcionar gratuïtament a l'Escola l'immoble més idoni. 
 
Article 6 
 
La conservació, neteja, mobiliari i material pedagògic van a compte de l'Ajuntament i els 
seus béns mobles adscrits a l'Escola han de ser degudament inventariats sota la 
responsabilitat de la Direcció. 
 
Article 7 
 
En qualsevol moment el local que es destini a l'Escola Municipal de Mallorquí tendrà la 
consideració de local municipal. 
 

CAPÍTOL III 
RÈGIM ECONÒMIC I ADMINISTRATIU 

 
Article 8 
 
El règim econòmic de l'Escola depèn únicament i exclusiva de l'Ajuntament, si bé les 
úniques disponibilitats pròpies són els ingressos habituals en concepte de matrícula i, 
eventualment, els que es puguin rebre de donatius particulars. 
 
No obstant això, per a determinades activitats o cursos a impartir a l'Escola Municipal de 
Mallorquí, es poden establir convenis amb el Govern de les Illes Balears, amb el Consell 
de Mallorca i amb altres organismes o entitats. 
 
Article 9 
 
L'Ajuntament, quan redacti el seu Pressupost municipal ordinari, ha de tenir en compte 
l'habilitació de les despeses i dels ingressos de l’Escola, si és que es produeixen, en la 
mesura que permeti el desenvolupament normal de l’Escola. 
 
Article 10 
 
De l'administració de l’Escola, se’n cuiden els següents organismes: 
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A. L'organisme superior és el mateix Ajuntament, que ha de resoldre, mitjançant acord, les 
propostes que li formuli el Ple de l'Escola. 
 
B. El Ple de l'Escola Municipal de Mallorquí és el delegat pel Ple de l'Ajuntament de 
cuidar, dirigir i administrar l'Escola i els seus béns eventuals, així com d'elevar a 
l'Ajuntament les propostes de despeses per a la inclusió en el Pressupost municipal 
ordinari. 
 

CAPÍTOL IV 
ÒRGANS DE L'ESCOLA 

 
Article 11. Tipus  
 
Els òrgans de l’Escola Municipal de Mallorquí són: 
- El Ple 
- La Comissió Permanent 
- La Direcció 

 
Article 12. Composició i funcionament del Ple 
 
El Ple de l’Escola Municipal de Mallorquí consta dels membres distribuïts en els blocs 
següents: 
 
A. Representació de l’Ajuntament de Manacor 
- Un president, que és el batle o batlessa de l'Ajuntament de Manacor. 
- Un vicepresident, que és el delegat o delegada de Política Lingüística o, si no n’hi ha, qui 
en tengui atribuïdes les competències. 
- Els regidors i regidores que integren la comissió informativa que tengui atribuïdes les 
competències de política lingüística. 
 
B. Representació d'institucions d'àmbit balear 
- Una persona en representació del Govern de les Illes Balears. 
- Una persona en representació del Consell de Mallorca. 
- Una persona en representació de la Universitat de les Illes Balears. 
- Una persona en representació de l'Obra Cultural Balear. 
 
C. Representació dels centres d'ensenyament de Manacor 
- Una persona en representació dels centres d'ensenyament secundari.  
- Una persona en representació dels centres d'ensenyament primari. 
- Una persona en representació dels centres d'educació infantil. 
- Una persona en representació del Centre d’Educació d’Adults. 
- La Direcció de l'Escola Municipal de Mallorquí. 
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- Dues persones en representació del professorat de l’Escola: una de la Secció de 
Llengua i una altra de la Secció de Balls Tradicionals i Danses. 
 
D. Representació del veïnat del terme municipal 
- Tres persones amb provada estima a la llengua catalana i la cultura pròpia de les Illes 
Balears. 
 
Els representants del bloc D són proposats pel president del Ple de l’Escola. Els 
representants dels blocs C i D no poden ocupar un càrrec polític. 
 
El Ple es reunirà almenys dues vegades a l'any i necessitarà per constituir-se el quòrum 
d’una quarta part dels seus membres. 
 
Els membres del Ple que deixin d’assistir a tres reunions consecutives sense justificació 
perdran la consideració de membres d’aquest òrgan i es procedirà a un nou nomenament. 
 
Article 13. Atribucions del Ple 
 
Són atribucions del Ple: 
- Ser el màxim òrgan consultiu de l'Ajuntament en matèria de política lingüística. 
- Establir les directrius generals dels cursos. 
- Aprovar la memòria de cada curs escolar. 
- Estudiar el pressupost de l'Escola i elevar a l'Ajuntament les propostes de despeses per a 
la inclusió en el Pressupost municipal ordinari. 
- Atorgar el Reconeixement de Mèrits. 
- Proposar les distincions i els concursos que cregui necessaris. 
- Estudiar la revisió d’aquests Estatuts cada cinc anys. 
- Nomenar, d’entre els seus membres, els vocals de la Comissió Permanent a proposta de 
cada bloc que hi té representació. 
- Fer totes les propostes que consideri convenients en relació a l’organització i el 
desenvolupament de l’Escola,  i resoldre tots els afers que reclamin la seva atenció. 
 
Article 14. Composició i funcionament de la Comissió Permanent 
 
Composició: 
 
a) El president, que és el delegat o delegada de Política Lingüística o, si no n’hi ha, qui en 
tengui atribuïdes les competències.  
 
b) Els vocals: 
- Un regidor o regidora integrant de la comissió informativa que tengui atribuïdes les 
competències de Política Lingüística. 
- Una persona en representació dels centres d’ensenyament de Manacor. 
- Una persona en representació del professorat de l’Escola. 
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- Una persona en representació del veïnat del terme municipal. 
 
Aquesta Comissió es reunirà tantes vegades com la Presidència cregui necessàries. 
 
Per constituir-se vàlidament es requerirà l’assistència de la Presidència, dos vocals i el 
secretari o secretària de l’Escola. 
 
Els membres de la Comissió Permanent que deixin d’assistir a tres reunions consecutives 
sense justificació perdran la consideració de membres d’aquest òrgan i es procedirà a un 
nou nomenament. 
 
Article 15. Atribucions de la Comissió Permanent 
 
Són atribucions de la Comissió Permanent: 
 
- Resoldre els afers ordinaris per al bon funcionament de l’Escola.  
- Aprovar l’oferta de cursos, els horaris, el professorat i les quotes per a cada curs escolar. 
- Anul·lar algun curs en cas que no reunesqui les condicions mínimes d’inscripció. 
- Revisar la memòria de cada curs escolar. 
- Aprovar les factures presentades amb càrrec al pressupost de l’Escola. 
- Organitzar l’acte del Reconeixement de Mèrits. 
- Crear el claustre del professorat. 
- Elevar al Ple totes les qüestions que consideri necessàries. 
 
Article 16. Composició i atribucions de la Direcció 
 
El director o directora ha de ser funcionari de carrera o laboral de l’Administració Pública 
o un professional del sector privat amb més de 5 anys d’exercici professional. En ambdós 
casos han de ser titulats superiors, i també es mantindrà el requisit de coneixements 
superiors de llengua catalana. 
 
La Direcció té les següents atribucions: 
 
- Dirigir tècnicament l'Escola. 
- Percebre de l'Ajuntament les retribucions que li corresponguin segons el contracte de 
serveis. 
- Confeccionar l'horari de classes i presentar-lo a la Comissió Permanent per a la seva 
aprovació. 
- Proposar els llibres de text per als cursos de llengua catalana. 
- Al final de cada curs escolar, presentar a la Comissió Permanent una Memòria de les 
activitats duites a terme durant el curs, i també les previsions de tota classe per al curs 
següent. 
- Proposar les despeses, donar compte dels ingressos i administrar amb eficàcia el 
pressupost. 
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- Promoure la contractació del professorat. 
- Sol·licitar premis i distincions, i també proposar les correccions i mesures disciplinàries 
que siguin necessàries. 
- Fer l’inventari dels béns mobles adscrits a l’Escola. 
- Actuar de secretari o secretària del Ple amb veu i vot, i de la Comissió Permanent amb 
veu i sense vot, i, en conseqüència, estendre les actes i assumir les obligacions que es 
deriven del càrrec. 
 
Article 17. Duració del mandat dels membres dels òrgans 
 
El mandat dels membres dels òrgans coincidirà amb el de l’Ajuntament. Una vegada 
finalitzat el mandat, els membres continuaran en funcions fins al nomenament dels 
pròxims membres. 
 

CAPÍTOL V 
PROFESSORAT 

 
Article 18 
 
El nombre de professorat a contractar depèn de la quantitat d’alumnes. Aquests professors 
i professores han de tenir la titulació i/o formació adient per impartir les classes. 
 
Article 19 
 
La Comissió Permanent crearà el claustre del professorat, que estarà compost per tots els 
professors i professores en actiu i que servirà d’òrgan consultiu respecte del funcionament 
dels cursos. 
 

DISPOSICIONS FINALS 
 
PRIMERA.   Correspon al Ple de l'Ajuntament modificar i deixar sense efectes aquests 
Estatuts, i els acords s’han de prendre segons dret i a proposta del Ple de l'Escola 
Municipal de Mallorquí o de les dues terceres parts dels seus components. 
 
SEGONA.  En tot allò que es referesqui a ensenyament reglat de la llengua que no es 
preveu en aquests Estatuts, l'Escola Municipal de Mallorquí s’ha d’atendre a les 
disposicions oficials que establesqui el Govern de les Illes Balears en desplegar les 
competències educatives que té segons l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears. 
 
TERCERA. Arribat el moment de dissoldre l'Escola, el seu patrimoni no necessitarà 
liquidació i els seus béns passaran íntegrament a l'Ajuntament de Manacor. 
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7. Junta Municipal de Districte de Porto Cristo: sol·licitud de signar nou conveni de 
col·laboració amb el Servei d’Ocupació de les Illes Balears per a la contractació de 
treballadors 
 
Proposta de la Junta Municipal de Districte de Porto Cristo sobre demanar a la conselleria 
de Treball i Formació signar nou conveni de col·laboració amb el Servei d’Ocupació de les 
Illes Balears per a la contractació de treballadors 
 
El Sr. Gomila Capó explica la proposta ja que el conveni que es va signar fa uns mesos 
amb la Conselleria de Treball  ha estat molt productiu, per una banda perquè s’ha donat 
feina a 49 persones i, per una altra, per les tasques realitzades en els serveis municipals; 
per això considera que seria convenient un nou conveni. 
 
La Sra. Roman Quetglas està d’acord amb l’èxit d’aquests convenis subvencionats per 
la Conselleria de Treball, però que això formava part d’una mesura extraordinària, i 
desconeix si tindrà possibilitats econòmiques per dur a terme un nou conveni. 
 
La Sra. Julve Caldentey dóna el seu suport, però fa esment que s’ha de preparar la 
documentació, ja que creu que en el mes d’abril tornaran a sortir noves convocatòries. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per assentiment de tots els assistents: 
 
Demanar a la Conselleria de Treball i Formació la possibilitat de signar un nou conveni de 
col·laboració entre el Servei d’Ocupació de les Illes Balears i l’Ajuntament de Manacor, 
mitjançant el qual es desenvolupa el Pla de reactivació de l’ocupació del Govern de les 
Illes Balears, per contractar treballadors una vegada hagin finalitzat els actuals. 
 
 
8. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost Propi 2009. 
 
Aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del Pressupost Propi 2009. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per la Junta de Govern Local en 
sessió de 2 de març de 2009, del I Expedient d’Incorporació de Romanents de l’exercici 
2009, per un import total de 5.799.281,52 euros. 
 
 
9. Donant compte de l’aprovació del II Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost Propi 2009. 
 
Aprovació del II Expedient d’Incorporació de Romanents del Pressupost Propi 2009. 
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El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació,  per la Junta de Govern Local en 
sessió de 23 de març de 2009, del II Expedient d’Incorporació de Romanents de l’exercici 
2009, per un import total de 1.488.482,49 euros. 
 
 
10. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost de la Institució Pública Antoni M. Alcover 2009. 
 
Aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del Pressupost de la Institució 
Pública Antoni M. Alcover 2009. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per la Presidència de la Fundació 
Antoni M. Alcover de data 18 de març de 2009, del I Expedient d’Incorporació de 
Romanents de l’exercici 2009, per un import total de 1.157.139,74 euros. 
 
 
11. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost de l’Escola Municipal de Mallorquí 2009. 
 
Aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del Pressupost de l’Escola 
Municipal de Mallorquí 2009. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per la Presidència de l’Escola 
Municipal de Mallorquí de data 18 de març de 2009, del I Expedient d’Incorporació de 
Romanents de l’exercici 2009, per un import total de 6.360,44 euros. 
 
 
12. Donant compte de l’aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del 
Pressupost del Institut Públic del Teatre Municipal 2009. 
 
Aprovació del I Expedient d’Incorporació de Romanents del Pressupost de l’Institut Públic 
del Teatre Municipal 2009. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per la Presidència de l’Institut 
Públic del Teatre Municipal de data 18 de març de 2009, del I Expedient d’Incorporació de 
Romanents de l’exercici 2009, per un import total de 24.899,05 euros. 
 
 
13. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost Propi corresponent 
a l’exercici 2008. 
 
Aprovació liquidació del Pressupost  Propi de l’exercici 2008. 
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El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per decret de la batlia de data 17 
de febrer de 2009, inscrit amb el número 655/2009, de la liquidació del Pressupost Propi 
de l’Ajuntament corresponent a l’exercici 2008, el resum del qual és el següent: 
 
Drets reconegut nets 36.433.448,21 
Obligacions reconegudes netes 35.950.235,31 
Resultat Pressupostari 483.212,90 
Desviacions positives de finançament 759.278,22 
Desviacions negatives de finançament 284.944,02 
Despeses finançades amb R.L.T. 2.806.938,96 
  
RESULTAT PRESSUPOSTARI AJUSTAT 2.815.817,66 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 11.928.248,27 
 
 
14. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost  del Patronat de 
l’Escola Municipal de Mallorquí corresponent a l’exercici 2008. 
 
Aprovació liquidació del Pressupost  del Patronat de l’Escola Municipal de Mallorquí 
2008. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per decret de la batlia de data 17 
de febrer de 2009, inscrit amb el número 654/2009, de la liquidació del Pressupost del 
Patronat de l’Escola Municipal de Mallorquí corresponent a l’exercici 2008, el resum del 
qual és el següent: 
 
Drets reconegut nets 103.080,60 
Obligacions reconegudes netes 98.154,60 
Resultat Pressupostari 4.926,00 
Desviacions positives de finançament 0,00 
Desviacions negatives de finançament 0,00 
Despeses finançades amb R.L.T. 710,50 
  
RESULTAT PRESSUPOSTARI AJUSTAT 5.636,50 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 158.991,48 
 
 
15. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost de l’Institut Públic 
del Teatre Municipal corresponent a l’exercici 2008. 
 
Aprovació liquidació del Pressupost  del Patronat de l’Escola Municipal de Mallorquí 
2008. 
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El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per decret de la batlia de data 17 
de febrer de 2009, inscrit amb el número 653/2009, de la liquidació del Pressupost de 
l’Institut Públic del Teatre Municipal corresponent a l’exercici 2008, el resum del qual és 
el següent: 
 
Drets reconegut nets 346.061,35 
Obligacions reconegudes netes 318.841,08 
Resultat Pressupostari 27.220,27 
Desviacions positives de finançament 0,00 
Desviacions negatives de finançament 0,00 
Despeses finançades amb R.L.T. 17.100,95 
  
RESULTAT PRESSUPOSTARI AJUSTAT 44.321,22 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 131.037,61 
 
 
16. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost de la Institució 
Pública Antoni M. Alcover corresponent a l’exercici 2008. 
 
Aprovació liquidació del Pressupost de la Institució Pública Antoni M. Alcover 2008. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per decret de la batlia de data 17 
de febrer de 2009, inscrit amb el número 652/2009, de la liquidació del Pressupost del 
Patronat de l’Escola Municipal de Mallorquí corresponent a l’exercici 2008, el resum del 
qual és el següent: 
 
Drets reconegut nets 153.536,81 
Obligacions reconegudes netes 97.621,08 
Resultat Pressupostari 55.915,73 
Desviacions positives de finançament 0,00 
Desviacions negatives de finançament 0,00 
Despeses finançades amb R.L.T. 7.824,66 
  
RESULTAT PRESSUPOSTARI AJUSTAT 63.740,39 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 1.236.141,87 
 
 
17. Donant compte de l’aprovació de la liquidació del Pressupost del Patronat 
Municipal d’Esports corresponen a l‘exercici 2008. 
 
Aprovació liquidació del Pressupost del Patronat d’Esports 2008. 
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El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’aprovació, per decret de la batlia de data 17 
de febrer de 2009, inscrit amb el número 651/2009, de la liquidació del Pressupost del 
Patronat d’Esports corresponent a l’exercici 2008, el resum del qual és el següent: 
 
Drets reconegut nets 1.214.611,59 
Obligacions reconegudes netes 1.070.674,30 
Resultat Pressupostari 143.937,29 
Desviacions positives de finançament 0,00 
Desviacions negatives de finançament 0,00 
Despeses finançades amb R.L.T. 234.019,93 
  
RESULTAT PRESSUPOSTARI AJUSTAT 377.957,22 
ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA 705.624,84 
 
 
18. Donant compte de l’escrit de la Conselleria de Salut i Consum en contestació a 
l’acord plenari relatiu a l’Hospital de Manacor. 
 
Escrit de la Conselleria de Salut i Consum en contestació a l’acord plenari relatiu a 
l’Hospital de Manacor. 
 
El Sr. Mesquida Ferrando explica la contesta de la Conselleria de Salut i Consum. 
 
El Ple de l’Ajuntament queda assabentat de l’escrit de la Conselleria de Salut i Consum en 
relació a l’acord del Ple de l’Ajuntament de dia 2 de febrer relatiu a les àrees d’influència 
de l’Hospital de Manacor, informant que: 
 
“1. La Conselleria de Salut ha anunciat la intenció de promoure una ampliació de l’hospital 
i ha presentat el projecte tant al Patronat de la Fundació Hospital de Manacor, del qual 
l’Ajuntament és membre, com al públic en presència dels batles de la zona d’influència 
amb el seu Pla Director com a actuació preferent.  En aquests moments ja es disposa de 
l’avantprojecte i s’està pendent de la tramitació administrativa. 
 
2. La Conselleria de Salut i Consum, a través del Servei de Salut de les Illes Balears, 
analitza permanentment les càrregues del treball de cada un dels seus centres assistencials 
per tal d’assignar una màxima qualitat en l’atenció que reben els pacients”. 
 
 
19. Moció dels grups municipals PSM-Esquerra-Verds i PSIB-PSOE sobre horari 
dels plens ordinaris de l’Ajuntament. 
 
Moció dels grups municipals PSM-Esquerra-Verds i PSIB-PSOE per l’horari dels plens 
ordinaris de l’Ajuntament de data 18 de març de 2009, amb RGE 4000: 
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“ Els plens de l’Ajuntament són un acte públic i democràtic on hi han de poder 
assistir - i intervenir si és el cas- totes les associacions, col·lectius i altres estaments 
o persones que un moment o altre hagin de poder expressar davant els 
representants del municipi els seus parers i propostes.  L’horari dels plens ha de ser 
el més adequat per facilitar l’assistència del màxim de població possible i pensam 
que l’horari adequat no ha de ser els matins ja que la gran majoria de ciutadans no 
hi poden assistir.  A més, els regidors d’aquest municipi no tenen, en la seva 
immensa majoria, plena dedicació a l’Ajuntament i això els pot presentar una sèrie 
de dificultats a l’hora de l’assistència, privant tant als regidors com en el públic en 
general de l’acte democràtic que representen els plenaris d’aquest Ajuntament.  Per 
això, els grups municipals PSM-Esquerra-Verds i PSIB-PSOE proposen al Ple de 
l’Ajuntament que aprovi el següent: 
 
ACORD 
 
L’Ajuntament de Manacor farà els plens ordinaris a les 19.00 del primer dilluns de 
mes (segon dilluns els mesos de gener i setembre; i vacances el mes d’agost), amb 
independència de poder pactar el temps d’intervenció i la quantitats de preguntes a 
formular al ple. 
 
Sebastià Gayà Riera – PSM-Esquerra-Verds;  Júlia Roman Quetgles – PSIB-
PSOE” -  Manacor, 18 de març de 2009”. 

 
El Sr. Gayà considera  que els plens de l’Ajuntament s’han de celebrar els capvespres, 
aproximadament a les 7 de l’horabaixa, per facilitar l’assistència del públic i de les 
associacions.  Recorda que tots els regidors no tenen dedicació exclusiva i és més 
democràtic fer els plens els capvespres. 
 
La Sra. Roman Quetglas afirma que el Ple és un acte on els ciutadans poden participar i, 
per això, la realització a l’horabaixa és més adient. Opina que si es manté els matins 
haurien de convocar-se a una hora més raonable i no a mig matí, i suggereix que els 
plens es podrien retrasmetre per la pàgina web. 
 
Sotmesa a votació la moció, resulten sis vots a favor (Grup Municipal Socialista i PSM-
Esquerra-Verds), dotze vots en contra (PP i AIPC) i tres abstencions (ALM-UM), per la 
qual cosa el Ple de l’Ajuntament acorda: 
 
Rebutjar la  moció dels grups municipals PSM-Esquerra-Verds i PSIB-PSOE per 
celebrar els plens ordinaris  a les 19.00 del primer dilluns de mes (segon dilluns els mesos 
de gener i setembre; i vacances el mes d’agost), amb independència de poder pactar el 
temps d’intervenció i la quantitats de preguntes a formular al ple. 
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20. Moció del grup municipal ALM-UM sobre adopció de mesures urgents per frenar 
la degradació de la barriada de Fartàritx a Manacor. 
 
Moció del grup municipal ALM-UM sobre adopció de mesures urgents per frenar la 
degradació de la barriada de Fartàritx a Manacor de data 23 de març de 2009, amb el 
número 4265 del RGE: 
 

“La barriada de Fartàritx és considerada una de les zones urbanes que primer es 
consolidaren en la formació del cas urbà de Manacor.  La seva antiguetat, tot i ser 
una oportunitat per la història i les arrels que la identifiquen, no ha de ser una 
amenaça per la qualitat de vida dels seus veïnats. 
 
Amb el pas dels anys, Fartàritx s’ha convertit en un nucli molt consolidat en quant 
a població, amb tot lo que de saturació de vehicles i persones comporta.  Aquest fet 
no ha anat acompanyat de mesures urbanístiques o circulatòries que s’adaptessin a 
les noves necessitats del barri. 
 
L’obertura al trànsit de la Ronda del Port, ha convertit els carrers Colon i 
Comtessa, en gran vies de connexió o penetració urbana que pateixen 
problemàtiques circulatòries que afecten molt especialment als peatons, en no 
disposar d’unes aceres d’amplària i conservació adients.  Tots els carrers de 
Fartàritx estan en un estat de degradació avançat i, en alguns casos, la seva doble 
direcció els converteix en conflictius per a la circulació rodada degut al creixement 
del parc mòbil. 
 
Les aceres i l’enllumenat en la majoria de carrers requereix un actuació urgent, en 
una barriada antiga que ha vist com la moratòria urbanística que afecta fa més de 
25 anys al barri, s’agreuja amb la deixadesa dels serveis més bàsics de la zona 
(enllumenat, aceres, asfalt, manca d’aparcaments, incompliment del vallat de 
solars). 
 
La seguretat ciutadana, s’ha deteriorada, degut a l’obertura de locals d’oci nocturn, 
que incompleixen sistemàticament el més elementals drets dels ciutadans i 
agreugen la indefensió i la degradació accelerada d’un barri característic de 
Manacor. 
 
Per tot aquests motius, el Ple de l’Ajuntament de Manacor ACORDA: 
 
1. Iniciar els procediments per aixecar la moratòria urbanística donat el retràs que 
sofreixi el PGOU i reordenar el perímetre d’afecció de la zona a protegir. 
 
2.  Iniciar un estudi de reforma circulatòria que faci més transitable el barri, 
eliminant el doble sentit en carrers estrets i reordenant la senyalització viària. 
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3. Fer valer l’ordenança municipal de vallat de solars. 
 
4. Aprovar un pla d’embelliment i restauració de carrers, aceres i enllumenat. 
 
5.  Estudiar alternatives de creació d’una zona d’aparcaments de vehicles, donada 
la dificultat d’estacionar als carrers de Fartàritx. 
 
Manacor, 23 de març de 2009. La portaveu, Catalina Julve C.” 

 
La Sra. Julve Caldentey explica detalladament la problemàtica urbanística, el caos de 
circulació i els problemes de l’oci nocturn del barri de Fartàritx. 
 
El Sr. Amer Artigues coincideix amb l’exposició de la Sra. Julve Caldentey i destaca 
que el problema arranca de les Normes Subsidiàries de l’Ajuntament, que no varen 
definir la qualificació urbanística de l’àrea de Fartàritx perquè es remetia a la redacció 
d’un PERI que després de quasi 30 anys no s’ha redactat, a més a més, l’àmbit 
territorial del PERI era excessiu, la qual cosa impossibilitava la seva execució.  Afirma 
que no es pot fer una modificació puntual de les Normes Subsidiàries per reduir l’àmbit 
del PERI i que la solució passaria per l’aprovació del PGOU.   
 
El batle explica que la passada legislatura es negocià amb el Consell Insular de Mallorca 
la reducció de l’àmbit territorial del PERI de Fartàritx, però aquest organisme no ho va 
estimar procedent fins que l’Ajuntament no s’adapti al PTM.  Apunta que l’aprovació 
del Pla General d’Ordenació Urbana solucionaria el problema urbanístic de la zona de 
Fartàritx. 
 
El Sr. Sureda Fons, pel que fa a les crítiques de la Sra. Julve Caldentey al caos de 
circulació, contesta que s’està fent feina i que es resoldrà una vegada finalitzin les obres 
del carrer Colon.  Quan a problema dels aparcaments, assenyala que s’ha reordenat la 
zona d’estacionament del carrer Fàbrica.   Respecte al problema de la il·luminació, 
recalca que aquesta és molt antiga, però que s’hauria de respectar com a conseqüència 
de les seves especials característiques estètiques. 
 
La Sra. Roman Quetglas està d’acord amb els arguments exposats per la Sra. Julve 
Caldentey i especialment destaca la necessitat d’aprovar el PERI de Fartàritx.  Creu que 
perfectament es poden donar llicències per raons d’urgència.   Pel que fa a la reforma 
circulatòria de la zona, opina que s’hauria d’efectuar independentment de les obres del 
carrer Colon. 
 
El Sr. Gayà Riera està d’acord amb els punts  2 al 5 de la moció, però respecte al primer 
mostra el seus dubtes.  
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El batle contesta al Sr. Gayà Riera que la zona de Fartàritx no té normativa a l’igual que 
la illeta de Joan Lliteras, si bé sembla que hi ha alguna sentència que interpreta que no 
pot haver, en un municipi, zones sense planejament. 
 
El Sr. Amer Artigues recalca que l’adaptació del planejament municipal al PTM és 
obligatòria. 
 
El batle manifesta el seu acord amb tots els punts, excepte en el primer. 
 
Tots els grups polítics consensuen una nova redacció del punt primer de la moció, en el 
sentit següent:  “Encomanar als tècnics d’Urbanisme de l’Ajuntament l’estudi de la 
possibilitat d’aixecar la moratòria i aplicar la normativa del PGOU, aprovada 
inicialment, a la zona de Fartàritx”. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per assentiment dels assistents: 
 
1. Encomanar als tècnics d’Urbanisme de l’Ajuntament l’estudi de la possibilitat 
d’aixecar la moratòria i aplicar la normativa del PGOU, aprovada inicialment, a la zona 
de Fartàritx. 
 
2.  Iniciar un estudi de reforma circulatòria que faci més transitable el barri, eliminant el 
doble sentit en carrers estrets i reordenant la senyalització viària. 
 
3. Fer valer l’ordenança municipal de vallat de solars. 
 
4. Aprovar un pla d’embelliment i restauració de carrers, aceres i enllumenat. 
 
5.  Estudiar alternatives de creació d’una zona d’aparcaments de vehicles, donada la 
dificultat d’estacionar als carrers de Fartàritx. 
 
 
21. Moció dels grups municipals PP i AIPC relativa a la instal·lació d’un centre 
modular a Porto Cristo. 
 
Moció dels grups municipals PP i AIPC relativa a la instal·lació d’un centre modular a 
Porto Cristo de data 23 de març de 2009, amb el número 4351 del RGE: 
 

“Porto Cristo compta amb dues escoles que atenen la població escolar d’educació 
infantil i primària: 
 
- Ses Comes, el centre més antic del nucli de població, previst per a una línia 
completa d’educació infantil i primària, ubicat a un solar de petites dimensions i 
que no permet ampliació. 
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- Mitjà de Mar, que després de remodelacions al llarg dels anys, és un centre de 
doble línia d’educació infantil i primària. 
 
El col·legi Ses Comes ha anat desdoblant els grups escolars segons necessitats 
d’escolarització.  En aquests moments tot els cursos de primer a quart de primària 
són de dues línies, suposant una pèrdua d’espais comuns i la col·locació d’aules 
prefabricades en el pati.  Pel que respecta a l’educació infantil, Mitjà de Mar 
acolleix tres aules de 4 anys. 
 
Preparant l’escolarització del proper curs 2009-2010, observam que els alumnes 
potencials de 3 anys que s’incorporen al sistema educatiu de Porto Cristo són en 
aquests moments 95, el que suposa una vegada més una aula nova que no pot ser 
creada a Ses Comes per falta d’espai.   La possibilitat de que s’hagi d’adjudicar al 
CP Mitjà de Mar suposaria, o bé eliminar un espai d’ús comú a totes les aules o la 
instal·lació d’una aula prefabricada en el pati. 
 
Per tant, el fet de no poder prescindir de comptar amb quatre línies completes a 
Porto Cristo i les característiques especials de ses Comes (superfície de solar i 
edifici) justifiquen la necessitat urgent de dotar a Porto Cristo amb un centre nou. 
 
Davant la urgència de la problemàtica i en espera d’una solució a llarg termini, que 
es tradueixi en la construcció d’un centre escolar nou, el Ple de l’Ajuntament de 
Manacor ACORDA instar a la Conselleria d’Educació i Cultura del Govern de les 
Illes Balears a dotar d’un centre modular a Porto Cristo que solventi les necessitats 
d’escolarització. 
 
Manacor, a 23 de març de 2009.  Els portaveus dels grups municipals PP, AIPC”. 

 
El Sr. Gomila Capó dóna compte de la moció i afirma que la realització d’un centre 
modular a Porto Cristo és, si cal, més necessari que a Manacor.  
 
La Sra. Roman Quetglas comparteix l’esperit i la preocupació de l’escolarització dels 
alumnes de Porto Cristo, però que, segons informes de la Conselleria d’Educació no és 
viable executar un centre modular fins que no s’hagin cedits els terrenys per a la 
construcció de l’esmentat centre escolar; és a dir, no es pot fer un centre modular a 
l’espera d’un solar.  Exigeix a l’equip de govern que posi a disposició de la Conselleria 
els terrenys necessaris per construir un nou centre escolar. 
 
El Sr. Gomila Capó contesta que el criteri que aplica la Conselleria es pot canviar 
perfectament i pot instal·lar un centre modular independentment  que disposi del solar 
necessari per a la construcció d’un nou centre. 
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La Sra. Roman Quetglas recrimina al Sr. Gomila Capó de voler enganyar a la gent i que 
el criteri de la Conselleria és clar al respecte, de manera que en primer lloc és necessari 
cedir el solar. 
 
El Sr. Gayà Riera està d’acord amb l’explicació de la Sra. Roman Quetglas i que 
l’Ajuntament ha de cercar un solar per a la construcció i si no s’ha d’expropiar els 
terrenys que facin falta.   Demana al Sr. Gomila Capó on s’ubicaria el centre modular. 
 
El Sr. Gomila Capó contesta que si la Conselleria accepta la proposta es cercarien els 
terrenys necessaris per instal·lar el centre modular. 
 
El Sr. Gayà Riera retreu que si la proposta presentada és de la Junta de Districte no 
hauria anar signada pels representats dels grups polítics PP i AIPC, i demana que els 
acords de la Junta de Districte no s’assumeixin pels grups polítics. 
 
El Sr. Mateu Capllonch anuncia que votarà a favor de la proposta, però estima que 
s’haurien de posar d’acord on es pretén ubicar el centre modular i cercar un solar per a 
la construcció del centre escolar. 
 
El batle destaca que els criteris de la Conselleria haurien de ser de les necessitats 
existents i que, en aquest cas, la problemàtica de manca d’instal·lacions escolars a Porto 
Cristo és evident i, a més, afirma que els criteris de la Conselleria haurien de ser iguals 
per a tots els Ajuntaments i no com fa ara, com per exemple a Campos, on la 
Conselleria ha comprat el solar.   Recalca que la proposta és totalment assenyada, ja que 
en primer lloc hem de conèixer si la Conselleria d’Educació vol crear o no un centre 
modular a Porto Cristo, que està més que justificat, i, una vegada es tengui la resposta, 
es cercaran els terrenys adients. 
 
Durant el debat i votació d’aquest punt i votació s’absenta el Sr. Pasqual García. 
 
El Ple de l’Ajuntament acorda per desset vots a favor (PP, AIPC, ALM-UM i PSM-
Esquerra-Verds), tres vots en contra (Grup Municipal Socialista) i una abstenció (per 
absència d’un regidor en la votació): 
  
Instar a la Conselleria d’Educació i Cultura del Govern de les Illes Balears a dotar d’un 
centre modular a Porto Cristo que solventi les necessitats d’escolarització. 
 
 
Moció d’urgència: 
 
Única presentada pel grup municipal PSM-Esquerra-Verds sobre inici dels tràmits 
per deixar sense efecte el nomenament de fill adoptiu de Francisco Franco. 
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Moció del grup municipal PSM-Esquerra-Verds sobre inici dels tràmits per deixar sense 
efecte el nomenament de fill adoptiu de Francisco Franco, registrada amb el número de 
RGE 5222 de 6 d’abril de 2009: 
 
El Sr. Llodrà Gayà considera que és necessari prendre aquest acord. 
 
El Sr. batle demana que justifiqui la urgència de l’assumpte. 
 
La Sra. Julve Caldentey no entén la urgència de la moció i que, perfectament, es podria 
dur com un despatx ordinari. 
 
La Sra. Roman Quetglas també discrepa de la urgència, però la considera simbòlica i 
que, per això, s’abstindrà. 
 
El Sr. Amer Artigues no compren la postura dels grups ALM-UM i Grup Municipal 
Socialista i que desconeixia que Franco fos fill adoptiu de Manacor.   
 
El Sr. Llodrà no entén el canvi de criteri del batle. 
 
 
El president aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta, en paper numerat pel Govern 
de les Illes Balears números 0421096 al 0421124, ambdós inclosos. 
 
 
El secretari general     El batle president 
 
 
 
Antoni Benlloch Ramada    Antoni Pastor Cabrer 
 
 
 
 
 


